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POLITŠOVS AR LĪGAVAS IESVĒTĪŠANU 
Ar aizturētu elpu Baltija se

koja līdzi 24. novembra A p se
sijas kārtējam saietam Maskavā. 
Bija jāizšķiras šo republiku eko
nomiskās patstāvības liktenim. 

Vērojot sesijas gaitu, nācās 
konstatēt, ka tik traģikomisks 
politiskais šovs labu laika sprīdi 
nebija skatīts. 

Kādai būt Baltijai? To lēma 
mūsu vecākā brāļa ārlaulības 
bērni, jo no Uzbekijas vai Turk-
menljas taču labāk redzams, kam 
īsti pieder Dzintarjūra. Biedriem 
sāpēja sirds arī par interfeodām 
Jūrmalā. (Ko domājies — šie se
parātisti! sā/ks vēl atprasīt glau-
nos superkūrortus, kas celti par 
citu republiku strādnieku līdzek
ļiem. No nacionālistu puses jau 
atskan iekāres pilni šņuksti. . . 
Bet — katram pēc nopelniem! 
— Centra feodāliem — Jūrmalas 
muižas! Iedzimtajiem — viss, 
kas satek Baltajās jūrā pēc vi
ņiem.) 

Bet ne jau par saviem miesis
kajiem labumiem vien pārdzīvo
ja debatētāji. Skatiens tika 
vērsts augstāk. (Izrādās, arī de-
bestlnu virs sevis tie atdalīties 
gribētā)! sakārojuši! Teiksim, 
pats ģenerālsekretārs Iedomā
sies lidot uz Dāniju, bet šie apak
šā rāda pigu — laid caur Ta-

džiklju! Ko tad, Mihail Serge-
jevič?) 

Līdz sirds dibinām apblžotl 
deputāti, ar viņiem vien zinā
mām metodēm, rēķināja, cik 
vērts latviešu un uzbeku stu
dents, cik maksā lietuviešu un 
ukraiņu slimnieks. Kumosu skai
tīšanas politika vai katrā trešajā 
runā. 

Protams, visaugstāk savu dail-
kājiņu šajā politšovā uzvicināja 
interzēnii. Ar nožēlu gan bija 
jākonstatē, ka gauži pietrūka 
mūsu pašu Viktora Imantoviča. 
Taču arī igauņu interfrontisti 
patīkami kutināja nervus sabied
risko organizāciju izvirzītajiem 
deputātiem, stāstot «patiesību» 
par Lieldzimtenes īsteno dēlu no
spiestību Baltijā. Pie reizes klāt
esošie tiika biedēti ar pašmāju 
birokrātiju, salīdzinājumā ar ku
ru šļauganais vampīrs Drakkul-
la tāds špickkoclņš vien ir. 

Jāatzīmē CT operatoru lie
liskais ētersndagums, fiksējot 
tautas kalpu reakciju uz «spica-
kajām» runām. (Redzējām jau
niņās deputātītes melnās,_ izbai
ļu pilnās acis, nopietnu viru se
jas ar Matrosovisku apņemšanos 
tajās, vai arī vecišķo militāristu, 
maršalu Ahromejevu, kas nonā
cis vai pioniera prātā, kad kārtē

jo reizi interbloks aplaudē veiks
mīgam iznācienam.) 

Un tā. priekšnesumi mijās pa 
nostādnēm — konservatīvajiem 
seko demokrāts, utt. 

Attiecībā par pēdējiem: to ru
nas krasi atšķīrās ar argumetā-
ciju un analīzi (kas daļai, pro
tams, bija grūti uztverami). Go
davīrs Vilnis Bresis un jur ists-
orators Andris Plotnieks dar' 
ko var, pierādīdami, ka Baltijas 
ekonomiskā neatkarība var būt 
pat izdevīga Padomjzemei. Savu
kārt deputāts Jeļcins ar nožēlu 
konstatēja, ka Krievija vēl nav 
spējusi izstrādāt līdzīgu koncep
ciju. Viņa aicinājums atbalstīt 
Baltijas centienus netika sadzir
dēts. Lielā Borisa spēki izrādījās 
par vājiem, ijo interspānnam šr 
vienkārši bija principu lieta. 

Pirmajā brīdī rezultāts satrie
ca. Biedrs G. spēlējās ar Baltiju 
kā kaķis ar peli un diriģēja se-
feijas gaitu kā Kokars savu kori. 
Brīdī, kad cerība šķita tikpat kā 
jau nomušīta, tvērienu atslābinā
ja līdz pirmdienai. 

Tas, ko vērojām TV ekrānos 
27. novembrī, maz vairs atgādi
nāja traģisko piektdienas polit-
šovu. Tie, kas skatījušies «Cali-
gula». vilks paralēles ar dažām 
filmas ainām. Pēc akadēmiķa 
Abalkina runas varējām nojaust, 

ka Maskava tik ilgi loloto eko
nomisko patstāvību mums ne
liegs. Taču — saglabājot pirmās 
nakts tiesības uz to. Un tad nā
ca tautas kalpi «iesvētīt» mūsu 
Neatkarību . . . Katrs paņēma sa
vu tiesu UTI dažs labs vairākas 
reizes. Turklāt, katrā piegājienā 
uzstājīgi pieprasīdami iesvētāmās 
pūru. Pie tam valūtā. Ņestrais 
deputātu bariņš nemaz tik viegli 
nebija nomierināms, un pašam 
«vedējtēvam» nācās krietni vien 
papūlēties, lai nonāktu līdz pa
šai laulību ceremonijai (balsoša
nai). Arī šī procedūra bija visai 
dramatiska. Baltijas un tās eko
nomiskās neatkarības kopdzīvi 
vajadzēļja apstiprināt deputātu 
kvonumam. 

Gaidot tablo vērtējumu, ar 
drūmām domām bija jādomā, kas 
vispār palicis pāri no mūsu eko
nomiskās patstāvības projekta? 
Tik daudzi no lolotās Neatkarī
bas ņēmuši, ko vien gribējuši. 
Turklāt, tovakar to īpaši kārīgi 
apciemoja arī pašmāju Viktors 
Imantovičs . . . Vai maz baltieši 
šādu līgavu bez vainadziņa vairs 
gribēs precēt? 

Vienlaikus ar tablo atbildi, at
skanēja triju delegāciju vētrai
nie aplausi. Tātad, ņems gan . . . 

IVETA MEDINA 

Patiesi par Čehoslovakiju! 
Cienījamie draugi, kolēģi, mēs gribētu jūs 

patiesi informēt par situāciju CSSR. Lūdzam šo 
Informāciju pēc iespējām izplatīt Jūsu partneru 
augstskolās PSRS. 

1989. gada 17. novembri Prāgā notika stu
dentu demonstrācija, kurā nebija tikai atmiņas 
par pagātni, bet ieskanējās prasības uzlabot ta
gadējo sabiedrības stāvokli mūsu zemē. Kad gā
jiens devās uz pilsētas centru, neapbruņotajiem 
un mierīgajiem studentiem uzbruka milicija un 
speciālās vienības. 

Protestējot pret šo vardarbības aktu visu 
CSSR augstskolu studenti uzsākuši nedēļas 
streiku, pievienojušies arī vidusskolēni, māksli
nieki un dala strādnieku. 

Galvenās streikotāju prasības Ir: 

1) nodibināt valdības komisiju ar neatkarīgo 
kustību pārstāvjiem, kura noskaidros vainīgos 
un informēs par to sabiedrību, 

2) lai tūlīt demisionētu cilvēki, kuri atbildī
gi par pašreizējo sabiedriski politisko krīzi, 

3 ) atcelt CSSR Konstitūcijas punktu par 
CSSR KP vadošo lomu, kas ir pretrunā ar 
valsts vadības demokratizācijas principiem, 

4 ) tūlīt atbrīvot politiski Ieslodzītos, 
5 ) pildīt starptautiskās saistības par cilvēk

tiesībām, kuras CSSR pārstāvji parakstījuši 
Helsinkos un Vīnē, 

6 ) tūlīt sākt laikā neierobežotu visas tautas 
diskusiju par pašreizējiem apstākļiem, kurā ie
tvers ari Jautājumus par Izeju no katastrofālā 
sabiedriskā, politiska, ekonomisks un ekoloģis
ka stāvokļa. 

Streikotāji aicina ari pārējos CSSR pilsoņus 
atbalstīt prasības, sarīkojot ģenerālstrelku 
1989. gada 27. novembri. Ar sveicienu un vē
lot brīvību un neatkarību visu tautu cilvēkiem 
— streikojošie studenti no CSSR. 

Prāga, 22. novembri. 

Ekonomika nav mērķis, 
bet līdzeklis 

Musu 

kandidāti 

Vietējo padomju vēlēšanās ba
lotējas ari vairāki Universitātes 
pārstāvji — viens no viņiem ir 
Fizikas un matemātikas fakultā 
tes docents JĀNIS ĀBOLIŅŠ. 

— Sakiet, lūdzu, ar ko Jūsu 
priekšvēlēšanu platforma un dar
bības programma atšķiras no ci
tu deputātu piedāvātajām? 

— Es atšķiros no pārējiem, 

Universitātes Padome 
pieņēmusi lēmumu, ka 

1 mainīsim savas augstsko
l a s nosaukumu un sauksi-
ļmies — Latvi jas Universi-
!tāte. 

Šis lēmums rakstīts re-
; publikas Tautas izgl ī t ības 
i ministrijai, savukārt tā 
;nosūtīs šo lēmumu repub
l i k a s Augstākās Padomes 
; prezidijam apstiprināša
n a i . 

varbūt ne no visiem, ar to, ka es 
dzīvoju tajā rajonā, kurā balotē
jos . . . 

— Tas būtu . . . 
— PJavnleki. Viss rajons ir 

liels, bet es esmu tajā daļā. kas 
ir ap 90.to vidusskolu, no PJav-
nieku universālveikala līdz Ro
berta Eidemaņa ielai. 

— Kas Jūs Izvirzīja? 
— Mani izvirzīja Rūpnīcu 

projektēšanas institūts, kas arī 
atrodas tai pašā rajonā . . . 

— Jums ir kāds sakars ar šo 
Iestādi? 

— Mūsu katedra iesaistās 
ekoloģisko problēmu risināšanā, 
bet projektēšanas organizācija 
savā darbā arī saskaras ar šīm 
problēmām. Viņi gatavo projek
tus rūpniecības zonām un viens 
no pamatjautājumiem — ir lai 
no Jaunbūvējamajlem objektiem 
neciestu iedzīvotāji. Jo ekonomi
kas attīstība nav mērķis, bet gan 
līdzeklis, kā nodrošināt normālu 
dzīvi. 

— Ja mēs a prlorl pieļaujam, 
ka pilsētas izpildu varas vadība 
paliek Iepriekšējā, vai redzat 
kadu reālu jēgu deputāta dar
bībai? 

— Daudzas saimnieciskās pro
blēmas pilsētas ietvaros vien nav 
risināmas. Taču, ja viss paliek, 
kā bijis, tad, protams, nekas labs 
nav sagaidāms. No kurienes lai 
rastos pārmaiņas, ja tās nav noti
kušas jau iepriekšējo gadu des
mitu laikā? Neviens taču nav 
traucējis tiem cilvēkiem aktīvi 
strādāt līdz šim. 

— «Slavenajā» partijas sekre
tāru diskusiju kluba programma 
visas pašu neizdarības pagātnē lr 
iekļautas ka turpmākās darbības 
virziens, ka mērķi, ko sasniegt. 
Tas, maigi sakot, šķiet neko
rekti. 

— Jā, tā tas ir. Tāpēc man 
būtu neērti uzstāties ar šādu pro
grammu, labi apainoties, ka bija 
pienākums to visu Jau izdarīt. 

(Turpinājums 2. Ipp.) 

REDAKTORA SLEJA 

Rīgas mērs Alfrēds Rubiks, 
nespēdams tik galā ar pilsētas 
saimniecību, izdomājis unikā
lu rīcības paņēmienu. Uzsnie
got sniegam, viņš Iecerējis 
novākt to ar . . . vēstuļu palī
dzību. Protams, laikā, kad sa
cer vēstuli, domāt par pašu 
sniega vākšanu nav laika. Tas 
āatliek uz vēlāku, vai ari jā

cer, ka vēstule pati visu atri
sinās. 

Te nu jāpadomā, kādu cil
vēku esam izvēlējušies par 
mēru (taisnību sakot, līdz šim 
mums neprasīja). Un kāda 
vispār šai ziņā lr cilvēces 
prakse. 

Paiesim soli atpakaļ laika 
un soli sānis telpā. Iedomāsi
mies 14. vai 15. gadsimtu. 
Ienaidnieka karapūļi uzbrūk 
pilsētai. Nelīdz piķa toveri, 
ko gāž pāri vaļņiem,' un piķi, 
kas vēršas iebrucējiem pretī. 
Aizstāvji spiedienu neiztur 
un ienaidnieks svin uzvaru 
Pazemīgi nāk pilsētas tēvi un 
visiem pa priekšu mērs, lai 
pasniegtu uzvarētājiem pilsē 
tas atslēgas. Kas ir šis cil
vēks, kam jāpārstāv sava pil 
sēta šai grūtajā brīdi? Vai sa 
meklēts kaut kur no ārienes? 
Nē taču. Katrā ziņā tāds, kas 
šai pilsēta dzimis un audzis. 

Iedomas pārcelsimies uz 
brīdi uz kādu nomaļu pilsēti 
ņu kaut kur Bolīvijas vai Zai 
ras džungļos. Ja šeit jāizvēl 
pilsētas mērs. Vai tad var Ie
domāties, ka kandidātu šim 
amatam meklētu kaut kur kal 
minos? Taču nē. Sajā amatā 
liktu vienīgi tādu, kas šeit 
dzimis un audzis. 

Sī pieredze balstās uz atzi 
ņu, ka vienīgi tāds spēj līdz 
pamatiem izjust un Izprast 
vietējās problēmas. 

Rīga šo pieredzi Ignorē 
Sal ziņa mūsu pilsēta lr uni 
kala. Tā lr vienīgā pasaulē 
kas pilsētas galvas «importē» 
Vismaz divi līdzšinējie mēri 
M. Dubra un A . Rubiks nav 
šeit dzimuši. 

Varbūt tieši tas ir rīdzinie
ku neveiksmju cēlonis? Ka 
domājat jūs? 

A IVARS JANSONS 



A R O D K O M I T E J Ā 

CIK DROSMES UN VARĒŠANAS? 
(Sākums 1. Ipp.) 

Es esmu neatkarīgais kandidāts 
— varu pajauties tikai uz sevi 
un velētājiem. Mani nea.tbalsta 
ne partijas aparāts, ne Tautas 
fronte, ne cita organizācija. 

— Ko jūs tur varat dot kā 
pedagogs, kā zinātnes darbi
nieks? 

— Viena no aktuālākajām 
problēmām, kas ikdienā skar ik
vienu bez izņēmuma ir pārtikas 
jautājums. Mēs varam ievērojami 
palielināt ražas, bet, Ja lietosim 
nekvalitatīvus produktus, tad ro
das jautājums, cik ilgi dzīvosim? 

Otrs, ar manu darbu tieši sais
tītais uzdevums ir rūpēties par 
izglītības sistēmas humanitarizā-
ciju. Tas nozīmē — nolikt cen
trā cilvēku. Ekonomika, manu
prāt, nav galvenais. Ar tās palī
dzību mēs varam tikai panākt 
nodrošinājumu cilvēka normā
lai eksistencei. Taču nozīmīgā
kais ir garīgā attīstība. Politis
kās, morāles, arī noziedzības pro
blēmas, kas visus satrauc (pat 
satricina sabiedrību) nevarēs at
risināt bez izglītības humanitari-
zācijas. 

Es uzskatu, ka depu
tātam ir jāpārstāv visu intereses. 

— Neatkarīgi no tā, vai bal
soja par vai pret jums? 

— Jā, ari to intereses, kas 
balsoja pret. Ari tās ir jāņem 
vērā. Pirmais un galvenais ir šis 
intereses apzināt, lr vajadzīgs 
socioloģiskais dienests, kas no
skaidrotu Iedzīvotāju vēlmes un 
darītu tās zināmas deputātiem 
un profesionālajiem ekspertiem. 

— Cik daudz laika jūs varēsit 
veltīt deputāta pienākumiem? 

P A R BIJUŠO. . . 

(Publicējam fragmentus: sākums 
« U A » Nr. 3—4) 

Ķīmiķiem lekcijas notika gal
venokārt Kronvalda bulvārī 4, 
tikai dažas lekcijas bija Vecajā 
ēkā vai Baznīcas iela. 

Mācību gada sadalījums bija 
šāds: I semestri lekcijas no 15. 
septembra līdz 15. decembrim, 
II semestrī — no 15. janvāra 
līdz 15. maijam, atskaitot divas 
nedēļas Lieldienās — Klusā ne
dēļa un Lieldienu nedēļa. Eksā
meniem paredzēts laiks semestra 
sākumā un beigās: 1. —15. sep
tembris, 15. — 22. decembris, 
7. — 15. janvāris, 15. — 31. 
maijs. Vienojoties ar mācību 
spēku, eksāmenus varēja likt 
jebkurā laikā. 

Katrs students saņēma studiju 
grāmatiņu, kurā bija jau norā
dīti visi priekšmeti — iespiesta 
uz laba papīra, tās bija dažādās 
krāsās. Ķīmiķiem pastāvēja trīs 
specializācijas, programmas A, 
B un C. Sarkana grāmatiņa no
rādīja par A programmas apgu
vi ar mērķi kļūt par inženieri 
ķīmiķi. Zilā — B programma 
— ķīmiķi teorētiķi, C — bioķī
miķi (neilgu laiku). Farmaceiti 
saņēma zaļu grāmatiņu. 

Semestra sākumā students de
kanātā saņēma lapu, kurā jāie-

Visneizpētitākais plankums 
Latvijas vēsturē ir pēdējie t. s. 
«vācu laiki» (1941. —1944. g.) 
Tādēļ interesi izraisīja profesora 
H. Stroda raksts «Kāškrusta 
ēnā» (UA> 21.09.89). kurā ap
lūkotas draudīgas valsts komisā
ra un ģenerālkomisāra rezolūci
jas Latvijas Universitātes lietā. 
Kā šis rezolūcijas tika izpildītas, 
būtu jāmeklē statistikas datu 
krājumos, kuri pavisam vēl nav 
apzināti. Mūsu rīcībā ir Izglītī
bas un kultūras ģenerāldirekci
jas 1943. gada izdevums «Mā
cības iestādes Latvijas ģenerāl-
apgabalā 1941./1942. mācības 
gadā». Ieskatīsimies, ko tajā var 
atrast par Universitāti. 

«1941./1942. m. gadā univer-

— Tas Ir būtisks jautājums.. 
Man situācija lr labvēlīgāka ne
kā citiem. Jo es varu savu tiešo 
darbu savienot ar deputāta dar
bību. Tā, piemēram, ekoloģijas 
problēmas pašlaik kļūst par ma
nām profesionālajām un tās es 
varu risināt ar zināšanām, kas 
man ir kā fiziķim. Manuprāt, tie
ši tā deputātiem būtu Jāstrādā — 
profesiju apvienojot ar vēlētāju 
Interešu īstenošanu. 

— Cik pretendentu savā ap
gabalā esat? 

— Pēc pēdējām ziņām, seši. 
— Vai par viņu politiskajiem 

uzskatiem varat spriest? Tie vai
rāk ir antagonistiski vai vienā 
virzienā vērsti? 

— Četri ir apmēram vienā, 
t. i„ pārstāv demokrātisku vir
zienu, par diviem man nav ziņu. 
Tādas atšķirības uzskatos, kas 
būtu pieskaitāmas nacionālajām, 
rajonā novērojis neesmu. Mani 
dzīvokļa kaimiņi ir dažādu tautī
bu cilvēki. Saprašanās ar viņiem 
man nerada nekādas grūtības. 
Esmu mācījies Ļeņingradā un sa
vas domas varu vienlīdz labi iz
teikt kā latviešu tā krievu valo
dā. Mani vispirms interesē katra 
cilvēka garīgums un tikumis-
kums, tikai pēc tam tautība. 

Gribu teikt, ka tomēr jūtos 
nevienlīdzīgā situācijā, Ja salī
dzina ar kandidātiem no Tautas 
frontes un partijas aparāta. Man 
nav tādu iespēju iepazīstināt vē
lētājus ar saviem uzskatiem un 
programmu. 

— Ko jums dos deputāta sta
tuss? Tikai pienākumu vai arī 
kādu gandarījumu, vai vēl ko 
citu? 

raksta, kādas lekcijas un prak
tiskos darbus grib apmeklēt. 

Fakultātes priekšgalā bija 
dekāns un sekretārs — ķīmiķis 
un farmaceits (pienākumu sada
le mainījās). Dekānu ievēlēja 
fakultātes padome, kurā ietilpa 
vadošie mācību spēki. Vēlēšanu 
rezultātu paziņoja rektorātam. 

Svinīgos gadījumos dekāni 
valkāja talāru un bereti tumši 
violeta krāsā. 

Mācību plāni paredzēja pie
cus studiju gadus, katrā no tiem 
vienu lielu laboratoriju: 1. — 
neorganiskā, 2. — kvalitatīvā, 
3. — kvantitatīvā, 4. — sintē
tiskā, 5. — tehnoloģijas. 

Lielajās laboratorijās katram 
studentam piederēja slēgts skapī
tis dažādiem traukiem, degļiem. 
1. laboratorija bija atvērta kat
ru dienu no pl. 12 līdz 19, pā
rējās no pl. 12 līdz 20. Strādāt 
varēja vienmēr, kad brīvs laiks 
un noskaņojums uz strādāšanu. 
Tajās stundās bija klāt kāds 
no asistentiem un kalpotājs. 
Dažreiz nebija brīvas vietas un 
nācās gaidīt, līdz atbrīvojas 
kāds skapītis. . . 

Ķīmijas fakultātes bibliotēkā 
pirmo reizi iegāju pēc gada 
kopš sāku studijas. Kad apskatī
ju neorganiskās ķīmijas rokas-

sitātes darbību ietekmēja kara 
apstākļi, kāpēc lekciju lasīšana 
un praktiskie darbi varēja sāk
ties samērā vēlu, un I semestri 
filoloģijas un filozofijas, taut
saimniecības un tiesību zinātņu, 
tāpat teoloģijas un Romas ka
toļu teoloģijas fakultātē darbība 
nemaz nenotika. 

Pilnā apmērā Universitāte Rī
gā darbojās tikai 1941./42. m. 
gada II semestri.» (165. Ipp.) 

Studentu skaits, Universitātei 
izejot cauri pirmajām represiju 
un kara ugunim, samazinājās šā
di: 1938./39. m. g. — 7247: 
1939./40. m. g. — 6435: 1940./ 
41. m. g. — 6591; 1941./42. 
m. g. — 5314. Vēl straujāk sa-

— Vispirms jau pienākumu. 
Tas ir darbs, bet es ceru gūt 
gandarījumu šajā darbā, Ja man 
būs iespēja īstenot iecerēs. Depu
tāta statuss dos ari iespēju ie
saistīt šajā darbā kolēģus no 
Universitātes, un mums šeit po
tenciāls ir liels. Pašlaik veicam 
daudzus līgumdarbus, kuru rezul
tāts nonāk kaut kur citur, bet 
vispirms taču mūsu varēšana ir 
jāiegulda tepat uz vietas Rīgā. 

— Tas izgaisinātu ari zinātnes 
šķietamo atrautību no Ikdienas 
vajadzībām . . . 
- — Neapšaubāmi. Un viens no 
pirmajiem varētu būt pircēju no
drošināšana ar informāciju par 
pārtikas produktu kvalitāti. Tas 
jāveic īpašam profesionālam die
nestam. Līdz šim mums bija pre
tēja tendence — notika informā
cijas slēpšana. Tātad dezinformā
cija. Līdzīgu negatīvu lomu spē
lē ari izglītības sistēmas deval
vācija, īstas izglītības vietā ne
reti bija diploms bez zināšanām 
— surogāts . . . 

— Ko jūs vēl gribētu piebilst 
pie musu pārrunāta? 

— Necerēsim uz ātriem panā
kumiem — diktatūrai pietiek ar 
brutālu spēku, bet demokrātija 
prasa noteiktu saprāta un tiku
miskās apziņas līmeni visā sa
biedrībā, un tas nav vienā dienā, 
pat vienā gadā sasniedzams. 

— Tas nozīmē, ka rit vai pa
rit mēs varam tikai sākt radīt 
pamatu tālākai nākotnei. Tāpēc 
uzdrošinos secināt, ka liela daļa 
jūsu programmas ir nākotnē vēr
sta. Veiksmi vēlēšanu cīņās! 

— Paldies. 
Intervēja AINIS SAULITIS 

grāmatas, sašutu, ka par dau
dziem savienojumiem mums tik 
maz stāstīts. Ja es šodien salīdzi
nu toreizējo Ķīmijas fakultātes 
bibliotēku ar ZA Fundamentālo, 
tad vērtējums ir tikai viens: 
pēdējā ir daudz trūcīgāka, tādēļ 
tagadējiem zinātniekiem daudz 
kā nepietiek, lai varētu normāli 
strādāt zinātnē. 

Fakultātē bija arī vairākas 
vērtīgas kolekcijas (minerālu 
un iežu, ar paraugiem no visām 
pasaules malām, krāsvielu u. c ) , 
kas pēckara gados tika izputi
nātas. Tāds pats liktenis pie
meklēja arī Ķīmijas fakultātes 
muzeju, kurā atradās Ostvalda 
paštaisītie aparāti, termostati ar 
toeuola termoregulatoru, Bišofa 
preparāti, Glazonapa plānsllpē-
juml, fotogrāfijas, Poruka un 
vēlākā Polijas prezidenta Mos-
cicka studiju grāmatiņas. 

Pie Ķīmijas fakultātes pastā
vēja Latvijas ķīmiķu biedrība, 
tās sēdēs mācību spēki referēja 
ar saviem zinātniskiem darbiem, 
vai arī apskatīja kādu tematu 
no literatūras. Biedrībā pastāvē
ja izglītības cenzs — tikai aug
stākai • • -) 

Ja lekciju apmeklēšanā pa
stāvēja pilnīga brīvība, tad se
minārus vajadzēja apmeklēt kār
tīgi. Izsauca pie tāfeles, rakstīja 
klauzūras. Slikts apmeklējums, 
neapmierinošas sekmes — semi
nāru neieskaitīja un citā gadā 
jāpierakstās no jauna. Mācību 
spēki studentus izsauca dažādi. 
Piemēram, profesors A. Ķešāns 
teica: Betagas jaunkundze Līvi
ja, Godes kungs Haralds, pro
fesors M. Straumanis sauca tā: 
Klincānjaunkundze, Cerfas kun
dze. . . 

mazinājās nelatviešu studentu 
skaits. 

1941./42. m. g. pavasara se
mestrī Universitātē darbojās 11 
fakultātes: Tautsaimniecības un 
tiesību zinātņu — 1130 studen
tu, inženierzinātņu — 794, medi
cīnas — 628. ķīmijas — 613, 
mehānikas — 589, matemātikas 
— dabas zinātņu — 554 — fi
loloģijas un filozofijas — 483, 
arhitektūras — 322, veterinār
medicīnas — 194. 

Interesants stāvoklis ir bijis 
Teoloģijas fakultātē, kur mācī
jušies pieci studenti, bet Romas 
katoļu teoloģijas fakultātē divi 
studenti. Viņiem savu darbu vel
tīja 31 pasniedzējs, tai skaitā 15 
profesori un ārkārtas profesori. 
Minētajā grāmatā norādīts, ka 
abas fakultātes likvidētas 1940./ 
41. m. g., ko diezin vai vaja-

Univers i tātes pasniedzēju un darbinie 
ku arodkomite jas 32. konferences da l īb 
nieki nosūti ja apsve ikuma t e l e g r ammu 
Latv i j as televīzi jas ko lekt īvam, vēlot 
p a n ā k u m u s drosmīgi iesāktajā . Bet, cik 
v a r ē š a n a s un drosmes paš iem? 

Arodkomite jas pr iekšsēdētā ja So l ve i ga 
Skotele s a v ā z iņojumā atz inās , ka dau 
dzos g a d ī j u m o s A K ir bezspēc īga . Tikai 
pieci Univers i tā tes darbinieki s aņēmuš i 
dz īvok ļus , l idz 1991. g a d a m sola vēl di
viem līdz trijiem, j a i emaskās naudu 
izpi ldu komitejā, taču C F I j a u 120 
tūkst. rb ļ . ir i emaksā juš i , b e t . . . dzī 
vokļu nav . un repub l ikas v a l d ī b a ne
redz iespējas Univers i tāte i nākt pretī. 

Ja ga ran tē s ku l tūr i zg l ī to jošus pasā 
kumus , tad va rbū t divi b ē rnudā r z i g a 
rantēs kādu vietiņu Un ivers i tā tē strā 
dā j o šo bērniem. A K centusies pal īdzēt 
tr i jām daudzbē rnu ģ imenēm, t. i., ieda
lījusi trīs vietas dārzkop ības b iedr ībā 
Zvejniekciemā, kuras as toņus g a d u s Rī
g a s pi lsētas part i jas komiteja taupī ja 
ī p a š a m g a d ī j u m a m . I z r ā d ā s pa l īdz ība 
d audzbē rnu ģ imenēm vēl nebi ja g a i d ī 
tais i zņēmums , tādēļ sākuš ies protesti. 
Taču sociā la is t a i sn ī gums īsti neva lda 
arī Univers i tātes s ienās, j o mater iā los 
pabalstus, dažkārt ( v a r b ū t r e gu l ā r i ? ) iz
maksā formāl i . P i emēram, v ī rs — pro 
fesors, sieva — katedras vad ī tā j a , bet 
tiek maksāts paba ls ts , j o bērns sācis iet 
skolā. Turpat a t rodamas d a u d z mazno 
d roš inā tākas ģ imenes ar va i rāk iem bēr
niem . . . 

A K domā par ģ imeņu atpūtu v a s a r ā . 
Nos lēgt i l īgumi ar Un ive rs i t ā tēm Po l i 
jā , Cehos lovaki jā , arī Vāc i j ā . P a g ā j u š o 
g a d u uz Po l i ju devās 13, š o g a d uz tu
rieni un C S S R — 45 ci lvēki . T a č u atkal 
viens « b e t » . La tv i j a s Un ive r s i t ā te atbi l 
des vizītēm va r p iedāvāt tikai kopmīt
nes, ku rās a l laž trūkst v ietas . 

Te va jadzētu atcerēties un , šķiet, sākt 
v i smaz interesēties par reiz j a u Un iver 
sitātes av izē pieminēto arhitektu Krista 
pu M o r b e r g u , kurš pēc n ā v e s v isu s a 
vu kustamo un nekustamo ī p a š u m u — 
kopā sept iņus n a m u s un va i r ākus mi l -

Man patika analītiskā ķīmija 
un gribēju nopirkt Tredvela 
kvantitatīvo analīzi. Grāmata 
maksāja 30 latu un grāmatnīcā, 
protams, nebija, bet varēja pa
sūtīt. Tas prasīja tikai dažas 
dienas. Pirmdien es izdaru pa
sūtījumu, tanī pašā vakarā iz
sūtāmais zēns iet uz telegrāfu 
un pieprasa vajadzīgo grāmatu. 
Otrdienas rītā Leipcigā sagatavo 
sūtījumu, kas tanī pašā vakarā 
ceļo uz Berlīni. Nākamā vakarā 
grāmatu nogādā uz Rīgas vil
cienu un ceturtdien grāmata ir 
Rīgā, piektdien es to saņemu( . .) 

Piecdesmit gadu laikā mainī
jusies arī valoda, piemēram, 
stobriņš — mēģene, tvaiekolba 
— Virca kolba, sūcpudele — 
Bunzena kolba, nučs — -Bihnera 
piltuve, stikla irbulis — spieķī
tis, porcelāna silīte — laiviņa, 
eksāmenu noliek — kārto. Pa
zuduši vārdi: jātnieks, tenta-
mens. Citādi tiek novērtētas stu
dentu zināšanas: ļoti sekmīgi — 
teicami, labi — labi, sekmīgi — 
apmierinoši. 

Tagadējā nozīmē toreiz ne
lietoja vārdus: kurators, konsul
tācija, kurss, grupa. Toties tei
ca: lauva — students, kas noli
cis eksāmenu. Aspirants bija tas, 
kurš taisījās Iestāties LU. Ele
mentu sauca par magnēziju, 
piemēram, magnēzija oksīds, bet 
no 1944. gada oktobra visi sā
ka lietot terminu — magnijs. 
Sakarā ar burtiskiem tulkoju
miem no krievu valodas, pēcka
ra gados ieviesušās neprecizitā
tes periodiskās sistēmas periodu 
un grupu apzīmēšanā. 

Tāpat manās ausīs «pasnie
dzējs» ir kaut kas līdzīgs obe-
rim traktieri, kas atnes «zakus-

dzētu apšaubīt. Tātad 1941./42. 
m. g. tās ar grūtībām, bet at
jaunojās. 

Mācību spēku korpusu 1941./ 
42. m. g. Universitātē veidoja 
73 profesori, 44 ārkārtas profe
sori, 84 docenti, 42 lektori, 173 
asistenti, kopā 421. Salīdzināju
mam minēsim, ka 1938./39. m. 
g. LU strādāja 93 štata un 18 
ārštata profesori. 95 docenti, 37 
privātdocenti, 21 lektors un 182 
asistenti, kopā 446 pasniedzēji. 

Statistiskie datu krājumi ne
dod ziņas par pasniedzēju per
sonālsastāvu, kādā mērā tas sa
glabājās un cik pasniedzēju tika 
nomainīti ar citiem. Spriežot pēc 
salīdzinājuma datiem, lielākoties 
būs saglabājušies. Vismaz profe
soru sastāvu tik īsā laikā nomai
nīt nevar. Kad otrais kara un 
represiju vilnis kopā ar emlgrā-

j onus latu nov ī l ē j i s La tv i j a s Un ivers i 
tātei kā sava i universā lmant ln lece i . 

A K pr iekšsēdētā ja S. Skotele nobe idza 
v isa i cer īg i — paš i va rē s im lemt pa r 
s av i em l īdzekļ iem. Kolekt īvu sapu lcēs 
j ā l e m j , kā izmantot struktūrvienību rī
c ībā e so šā s s u m m a s . 

Debatēs tika mēģ inā t s precizēt, ar ko 
A K va jadzētu un ar ko neva jadzētu 
nodarbot ies . 

* V iens viedokl is — j ā a t s akās no ne 
r aks tu r ī gu funkciju p i l d ī š anas , kad nav 
pat lēmējt iesības, p iemēram, mācību un 
zinātniskā r a ž o š a n a s d a r b a komisi ja , 
ku r a s veiktās ap tau jas un pētī jami va i 
nu ir māc ibu da|as kompetencē, va i re 
zultāti nevienu ipaš i neinteresē. 

* I zb r īnu rad ī ja , ka r īc ības p r o g r a m 
mā ierakstīts, ka A K sada l ī s ne tikai 
mater i ā l ās , bet ari g a r ī g ā s vē r t ības . 
Taču kaut kas j ā d a r a , lai paaugs t inā tu 
a t a l g o j u m u ci lvēkiem ar augs tāko iz
g l ī t ību , j o šobr īd l abo rants , kas be i 
dzis augs t sko lu , saņem tikai 120 rb ļ . , 
tas j au l īdz inās labi nodroš ināta i pen 
s ionāra iztikai. 

* Š a u b a s par to. k a m v a j a d z ī g a ā r 
zemju s aka ru komiteja. N e a p m ī e r m ā t i -
b a . ka netaisnīg i sada l ī tas māc ību s lo 
dzes . 

* Rektors s a d a r b ī b u ar administrāci ju 
vērtēja pozit ivi , j o v ienam otru j āpap i l 
dina, j o rektors nes lēdz l ī g u m u pats ar 
sevi . 

U z t r a u c a , ka r īc ības p r o g r a m m ā pā 
rāk d a u d z v ā r d u ar « n e » — A K neor 
gan i zēs , attieksies, nedar ī s . . . 

* Nos l ēdzo t debates , izskanēja v i e 
dokl is , ka š is Ir a t b i l d ī ga s r īcības la iks , 
j a reiz esi piekritīs darbot ies a r o d o r g a 
nizāci jā , tad esi a tb i ld ī g s s a v a s s t ruk
tūrv ien ības un v i s a s Un ivers i tā tes 
pr iekšā . 

Konferences da l ībniekos Ieklausī jās 
I L Z E B R I N K M A N E 

kas» un pasniedz glāzīti šņabja. 
Seit vietā vārdi: mācības 
spēks(.. ) 

Mācību maksa bija 240 latu 
gadā. Vai tas bija daudz vai 
maz? Jāvērtē pēc diploma vēr
tības un ne pēc skaitļa 240. 
LU absolvents, ja kaut ko pra
ta, nesaņēma mazāk kā 300 
līdz 400 latu mēnesī. Tādā ska
tījumā mācību maksa nebija 
liela. Par ilgo studēšanu un bei
dzēju mazo skaitu pastāv tenden
cioza dezinformācija. Ne Jau vi
si var studēt, kam lr nauda un 
vēlēšanās. Bija cilvēki, kam 
studēšana šķita patīkama profe
sijai - •) 

Pēdējā pirmskara gada visiem 
studentiem vajadzēja apgūt jau
nu priekšmetu — militārā ap
mācība. Lekcijas notika līdz 
pl. 23 vakarā vairākām fakultā
tēm kopā. Nodarbību priekš
nieks bija kapteinis Mangulis. 
Augstas pakāpes Latvijas armi
jas virsnieki lasīja lekcijas, Jeb 
pareizāk — kaut ko pastāstīja. 
Pulkvedis Kandis runāja par 
gaisa karu, kāds cits virsnieks 
— par kara propagandu, piemē
ram, radio ir propagandas lī
dzeklis. Bīstamos apstākļos var 
ātri pārslēgt uz kādu citu sta
ciju, piemēram Krievijā liela 
nozīme ir proklamācijām, Jo 
« . . . cilvēks tic drukātam vār
dam». 

1940. gada vasarā pēdējais 
Ulmaņa valdības rīkojums stu
dentiem — visiem studentiem 
vasarā kādu mēnesi Jāstrādā. 
Rudenī šim rīkojumam vairs vē
rību nepiegrieza ( . .) 

clju aiznesa lielāko daļu Univer
sitātes profesoru, ari pēc 20 ga
diem profesors mūsu sienās bija 
retums — 1968. g. LVU strādā
ja tikai 12 profesori. 

Tāpat statistikas materiālos 
nav ziņu par mācību plānu, mā
cību formu, sabiedriskās dzīves 
un citām izmaiņām, ko radīja 
karš un okupācija. To uzzināt 
būtu ļoti interesanti. 

Atrodam vēl vienīgi apstip
rinājumu, ka vācu okupācijas 
dzirnakmens ir samalis vēsturis
ko Universitātes nosaukumu un 
visus ebreju tautības studentus. 
Ja 1939./40. m. g. bija 424 eb
reju studentu, 1940./41. m. g. 
— 758, tad 1941./42. m. g. — 
neviena. Universitātē Rīgā bija 
«Judenfrei». 

OĻĢERTS KRASTIŅS, 
profesors 

Profesors Haralds Gode 

ATMIŅAS PAR ĶĪMIJAS FAKULTĀTI 
1937—1949. 

Universitāte Rīga 



Одноразовых шприцев для внут
римышечных инъекций студенче
ская поликлиника получает доста
точно. Донорские системы и но
жики для получения анализа 
крови из пальца — тоже однора
(овые. С венозными инъекциями 
можнее: шприцы дезинфицируют
:я, обрабатываются механически, 
химически и термически, за каче
ством дезинфекции санэпидстан
ция постоянно следит. 

Мне понравилось устройство 
сухожаровых шкафов: достать 
чтото оттуда можно лишь через 
заданное время, раньше шкаф 
просто не откроется. Символ пот
ребительского спокойствия. Его 
бы на сон грядущий рекламиро
вать: спокойной ночи, пациенты! 

— Извините, пожалуйста, но 
если инструмента недостаточно, 
можно ведь его в шкаф и не за
кладывать, пользоваться по вто
рому разу — в целях экономии 
времени... 

— Нет, в таком случае мы из
виняемся перед студентами . и 
просим подождать. Это дело со
вести. А если нет чувства долга 
у человека... 

— . . .никакие технические новше
ства не помогут? А, может быть, 
в Элисте просто не было оборудо
вания в должном количестве? 

— Об этом учреждение само 
должно беспокоиться, это тоже — 
дело совести. Свои шкафы мы — 
доставали. 

— Интересно, чего никак не мо
гут достать наши кесметологи и 
маникюрши, они ведь частенько 
ранят до крови? Второго набора 
инструментов — первый бы в это 
время дезинфицировался — и ки
пятильной коробочки? 

«ГРУППА РИСКА» 
Нет, о наркоманах и проститут

ках я не буду, хоть в министер
ском приказе им и отведено, в 
духе старого доброго времени, 
почетное место. Просто Минздрав 
Латвии, наверное, еще не в кур
се, что теперь все мы рискуем 
одинаково. Я лучше скажу, у ко
го в поликлинике кровь непремен
но берут на анализ. У проживаю
щих в общежитии — без 
справки от врача комендант про
сто не поселит. У студентов
иностранцев и тех, кто дольше 
месяца был за границей. У бере
менных и кандидатов на хирур
гическую операцию... 

Жаль, не проверяют у всех без 
исключения: зубыто лечит каж
дый, особо сознательные — даже 

дважды в год, согласно врачеб
ным рекомендациям. 
МИНЗДРАВ ПРЕДУПРЕЖДАЕТ 

И ИНСТРУКТИРУЕТ 
— сВирус гибнет при 10минут

ном воздействии 56градусной 
температуры, при 90 градусах — 
моментально. Неустойчив в кислой 
среде...» 

— Объясняется, что это такое? 
— Нет. 
— «Его уничтожают практиче

ски все дезинфекционные средст
ва...» 

— Они перечислены? 
— Есть даже мыло. 

ли вас двухнедельный сухой ка
шель? Нет ли язв и сыпи, не об
метало ли язык, не расстроился 
ли желудок?.. 

Если симптомы СПИДа вы в 
себе обнаружили — пожалуйста, 
постарайтесь обойтись без визитов 
к зубному. Один из способов пе
редачи вируса — через слюну. 

ДОБРО ПОЖАЛОВАТЬ 
К СТОМАТОЛОГУ! 

— Вот здесь у нас одноразовые 
шприцы для обезболивающего 
укола, здесь дезинфицируется ин
струмент. 

— Все в порядке? 

соблюдает: спиртом нужно обра
батывать как минимум 10 минут. 

— Скорее всего, не соблюдают 
по незнанию: милой инструкции 
не до разных подробностей. 

ЗДЕСЬ ВАМ НЕ ЭЛИСТА! 
— А боров Вам хватает? 
— Нет. 
— Значит, шприцы у Вас одно

разовые, а боры... 
— ...многоразовые и стерилиза

ции не подлежат, иначе они зату
пятся. 

— Остается обработка механи
ческая и химическая? 

— Да, сначала щеткой чистим 

ПО КОМПЛЕКТУ 

БОРОВ 

ЗА ДУШУ 

НАСЕЛЕНИЯ! 

— Да? А как долго нужно 
мыть руки? 

— В министерской инструкции 
этого нет. 

— И о спирте нет подробно
стей? 

— Нет, к сожалению. 
— Теперь я понимаю, почему 

так страшно идти к зубному. 
Вдруг он недостаточно долго мо
ет руки? 

— «Один из способов передачи 
вируса — через слюну». 

КАК ВЫ СЕГОДНЯ 
ВЫГЛЯДИТЕ? 

А теперь подойдите к зеркалу. 
Не держатся ли у вас в течение 
месяца увеличенными лимфатиче
ские узлы? Не похудели ли вы за 
два месяца на четыре килограм
ма? Не потеряли ли аппетит, не 
стали ли потливы и слабы, не 
температурите ли (38°), не душит 

— Да, шприцев не хватает. 
— А вы не устаете после каж

дого клиента мыть руки? 
— Нет, это нужно делать. 
— И как долго Вы их намыли

ваете? 
— Ну, как все. 
— Вы думаете, вирус от мыла 

гибнет мгновенно? 
— Да, помоему. 
— А как Вы дезинфицируете 

наконечник своей машины — вот 
он, в него вставляется бор? 
— Протираю спиртом. 

— Как долго? 
— Вот так, туда же кровь не 

попадает. 
— Но попадает слюна. Значит, 

от спирта вирус гибнет мгновен
но? 

— Да, наверное. 
— Извините, что вмешиваюсь в 

разговор. Это правило никто не 

в струе воды... 
— Шприцы хотя бы стерилизу

ются. А можно не чистить? Свер
лить и сверлить, пока сверло не 
затупится? 

— Теоретически — можно, но 
только двумтрсм пациентам: бор 
быстро засоряется. 

— Это бодрит. 
— Не надо так. У нас люди 

совестливые, еще до всякого 
СПИДа соблюдали чистоту. В 
республике Вы в безопасности, 
здесь не Элиста. 

— Извините. Только людито 
везде одинаковы, особенно когда 
условия жизни и труда у них 
примерно одни и те же. Сколько 
новых боров получает в месяц 
один стоматолог Вашей поликли
ники? 

— Примерно 15 штук. 
— Еще немного, и было бы не 

до дезинфекции... 
ВАМ СПИД ИЛИ 

ПАРЧУ КИТАЙСКУЮ? 
— А до крови Вы досверливае

те? 
— Случается, но редко. 
— И тогда инфекцию можно 

занести сразу двумя способами — 
и с кровью, и со слюной? 

— А что делать? Сам министр 
здравоохранения Чазов так и го
ворит: из 10 зубных врачей толь
ко двое полностью обеспечены ин
струментом. 

— Если бы Чазов еще и под
робно объяснил, как обстоит дело, 
мы бы бросили закупать однора
зовые шприцы и переключились 
на боры... 

— Хорошо бы еще на иголки 
для удаления нерва. Вообще, все 
наши инструменты должны быть 
одноразовыми. Мало того, риск 
так велик, что за границей даже 
сам врач работает в перчатках и 
в маске. Все зубы пациента за
крыты — за исключением того, 
который сейчас лечат. 

— А мне больше, чем эта за
граничная история, нравится оте
чественный факт распределения 
госбюджета: на борьбу со СПИ
Дом мы выделили миллионы, на за
купку импортных товаров — мил
лиарды. А ведь закупаем все 
подряд, даже ненужное, даже то, 
что сами умеем делать, — зуб
ную пасту, например. 

"ХРАБРОСТЬ — 
ВРАГ ЧЕЛОВЕКА 

— Вы не знаете, почему во все
союзном журнале «Стоматология» 
написано: «болезнь не передается 
с обычной слюной», а в нашем 
приказе — что передается? Навер
ное, просто в республике у лю
дей слюна как раз необычная? 

— Пусть это будет на совести 
авторов разных инструкций. 

Страна совестливых людей — 
потому что только на нее и рас
считываешь... 

— Я была права, когда боялась 
стоматолога? 

— Зависит от характера. Вы 
боитесь, я нет. 

Страна храбрецов и ценителей 
импортной зубной пасты... 

С корреспондентом газеты бесе
довали: Рита СКУЕНИЕЦЕ, 
главный врач студенческой по
ликлиники, Аусма БУЛЕ, мер
ная медсестра, Расма МИЕЗЕ, 
сестра процедурного кабинета, 
Валентина БЕЛЯВСКА, аку
шерка. Мара ТУРЕЦКА и Ине
се ЛАЦЕ, стоматологи. 

И Он 

а аз 
и и 

В МГУ был проведен социологический опрос 162 студентов четвер
того курса трех факультетов. 

Вопрос первый: «Назовите наиболее авторитетную для вас политиче
скую фигуру за последний период истории нашей страны». И вот ито
говая таблица: 

Фамилия % Фамилия % 

1. М. Горбачев 29,6 5. А. Сахаров 6,1 
2. Ю. Андропов 17,2 6. Н. Рыжков 2,4 
3. Н. Хрущев 12,3 7. А. Громыко 1,8 
4. Б. Ельцин 9,2 

Обращает на себя внимание высокий показатель у Ю. Андропова. 
С его деятельностью большинство из опрошенных 21—22летних сту
дентов непосредственно не знакомы. А в сегодняшних газетах и журна
лах это имя встречается довольно редко. Не исключено, что в данном 
случает сформировался некий образ сильного и справедливого лидера, 
способного навести в стране порядок. В некоторой степени этому обра
зу соответствуют М. Горбачев и Б. Ельцин. В сознании студентов (и 
это в нашей традиции) преобладает вера в «справедливого и доброго 
царя». Обратите внимание, что среди первой семерки — шестеро пар
тийных руководителей первого ранга. Подобные лица в нашей стране 
обладают фактически неограниченной властью. 

В лучшем случае гипотетически подобная ориентация может приве
сти к варианту Конституционной монархии. 

Состояние правовой культуры я постарался определить при помощи 
вопроса: «Необходима ли регламентация проведения собраний, митин
гов общественности со стороны официальных органов?». Ответы: «да» 
— 27,8%, «нет» — 59,9%. Левая пресса настолько преуспела в критике 
июльского Указа прошлого года, что почти 60 процентов опрошенных 
отвергли в принципе необходимость регламентации, т. е. поспешили от
казаться не только от разрешительного, но и от заявительного порядка 
регистрации. Что это — анархизм или невысокая правовая культура? 

Для большинства неформальных демократических движений важным 
ориентиром в деятельности являются международные акты по правам 
человека, которые обязательны к применению во всех странах, их под
писавших. Знакомы ли студенты с подобными документами, ратифици
рованными Советским Союзом? Положительно на этот вопрос ответили 
24 процента, отрицательно — 76 процентов. 

«Что мешает перестройке, какова главная трудность на ее пути?». 
Варна.ггы ответов % 

1. Отсталое общес/венное сознание 
(низкая политическая культура масс) 38,3 

2. Административнобюрократическая система 29,0 
3. Политическая система (монополия КПСС) 28,4 
4. Отсутствует концепция перестройки 13,6 
5. Мафия, коррупция 3,7 
6. Экономическая отсталость 2,5 

Таким образом, главным тормозом прогрессивного развития обще

ства является «отсталое общественное сознание». Одним словом — на
род. Самое банальное решение проблемы — «народ имеет то прави
тельство, которое заслуживает». Удобная лазейка для бюрократии, что
бы всю вину за кризис свалить на рабочую массу н продолжать осу
ществлять генеральную линию на застои. 

«Экономическая отсталость», как наследство от эпохи застоя — этот 
аргумент, часто используемый официальной пропагандой для объяс
нения неудач курса М. Горбачева, поддержки у студентов практически 
не получил. 

Усиленно отвергаемая партийным руководством страны идея много
партийности тем не менее получила поддержку большинства (двух тре
тей) опрошенных студентов: на вопрос «Какова ваша позиция в дис
куссии о многопартийной системе для нашего общества?» студенты от
ветили: 

Варианты ответов % 
1. Многопартийность ничего не изменит 16,7 
2. Она необходима 66,6 
3. Многопартийность несовместима с социализмом 2,4 

На вопрос «Намереваетесь ли вы вступать в КПСС?» 73,3 процента 
опрошенных комсомольцев и беспартийных ответили — «нет», 6,3 процен
та — «да». Банкете был вопрос для членов ВЛКСМ: «Использовали ли 
бы вы возможность без последствий для себя выйти из комсомола?» 
51,0 процента ответили «да», 24,0 процента — «нет». Почти четверть 
комсомольцев остаются верными молодежному союзу. И только 6.3 про
цента готовы связать свою жизнь с КПСС. Перевес в лользу ВЛК.СМ 
почти четырехкратный. Пикантность ситуации еще и в том, что комсо
мол официально признал как свой кризис, так и наличие в своих рядах 
миллионов случайных членов. КПСС официально пока не признал ни 
того, ни другого. 

Отношение к неформальным объединениям иное. За Народные фрон
ты Прибалтики голосуют 19,1 процента, за «зеленых» — 16,7, «Демо
кратический союз» — 9,2, объединения по реставрации памятников — 
6,0, московский Народный фронт — 5,0 процента опрошенных. Неожи
данно в разряд непопулярных попали прибалтийские Интерфронты, хо
тя центральная пресса даст им преимущественно положительные оцен
ки. 

Студенты Московского университета в „общем и целом готовы при
нять участие (в основном пассивное, но есть и активное меньшинство) 
в политическом неформальном движении прежде всего при следующих 
условиях: 

— при дальнейшем ухудшении материального положения; 
— в защиту того или иного крупного, авторитетного для себя поли

тического деятеля. 
Это движение будет носить преимущественно нигилистические черты. 

Критика, отрицание будут превалировать в нем над выдвижением кон
структивных альтернатив. 

А. ХАЛМУХАМЕДОВ, 
младший научный сотрудник Проблемной лаборатории образова
ния и воспитания студенческой молодежи Московского университе

та. 



Tā ari sākšu — Nopelniem 
bagātais Tautas Deju Ansamblis 
«Dancis» dibināts 1946. gadā, 
šobrīd ir viens no vadošajiem 
kolektīviem republikā. . . 

Jūs sakāt, ka skan ne pā
rāk aizraujoši un interesanti? 
Labi, tad teikšu tā — «Dancis» 
koncertējis Bulgārijā, Austrum-
vācijā, Ungārijā, Panamā, Por
tugālē. . . Ari sausi fakti, bet 
tas tikai no ārpuses skatoties. 
Viņiem pašiem aiz katra valsts 
nosaukuma stāv garum garā 
virkne atmiņu. Par. saviem pē
dējiem ceļojumiem uz Franciju 
(tur viņi bija jauniešu nometnē 
un paspēja noslēgt jaunu līgumu 
par piedalīšanos folkloras festi
vālā nākamgad) un RletumVāci
jā (kur «Dancis» bija pašā 
Līgo vakarā, pēc latviešu aprū
pes biedrības ielūguma) daži no 
«Danča» stāsta tā: 

— Katram latvietim vajadzē
tu pabūt Francijas Abrenē. Mēs 
braucām 300 km loku, lai pa
būtu tur 40 minūtes. Pils un 
tai visapkārt, šķiet, neapdzīvots, 
bet tomēr tas bija fantastiski 
un atstāja neizdzēšamu iespai
du. Tā ir svēta vieta latvie
tim. 

— Man visvairāk atmiņā pa
licis Ķelnes Doms, kur mēs kā
pām pa vītņu kāpnēm augstā 
augstā tornī.. . 

— Es atceros Jāņu svinēšanu 
Annabergā, kristīgo baltiešu 
jaunatnes centru, uguņošanu par 
godu Bonnas 1000 gadiem. 

— Ja, Jāņu vakars bija Inte
resants. Flisētas centrā, kādas 
kafejnīcas teritorijā bija sakrau
ta kaudze no vietējo iedzīvotāju 
vecajām mantām. Pēc mūsu 
koncerta šo kaudzi aizdedzināja. 
Nepagāja ne 10 minūtes, kad 
klāt bija ugunsdzēsēji. 

— No vācu pilsētām man vis
vairāk patika Hamburga, tās 
slavenais ūdens gaismas kon
certs, neapšaubāmi — arī visi 
tie, kuri mūs uzņēma Vācijā. 

— No Francijas prātā jau
kā atmosfēra: piecas dienas ko-

Jutā-pā ar franču jauniešiem 
mies pilnīgi brīvi. 

«Danča» veterāns Raimonds 
vēl teica: 

— Agrāk nācu dejot, lai ari 
kaut kur aizbrauktu. Nu jau 
tas laiks pāri. 

Tiešām, it kā ceļojumi «Dan
c i » būtu galvenais. Tāpēc — 
stop! Jānoskaidro, kas ir galve
nais. 

SARUNA AR DEJOTAJIEM 

Lai būtu īsta skaidrība, ru
nāju ar: Andu, kura «Danci» ir 
piekto gadu, Daigu — ceturtā 
sezona kolek
tīvā, Viesturu 
(9 nodejoti ga
di) un Raimon
du, kurš «Dan
c i » ir no 1977. 
gada (I). 

Kāpēc jūs 
šurp nākat? 

Raimonds: 
Šausmīgi pa
tīk dejot. Un 
ja es vēl va-

ārpus mēģinājumiem un koncer
tiem vēl kaut ko darītu. 

Daiga: Ir jau. ir savas tradī
cijas. Piemēram, katrā Jaunā 
gada pirmajā sestdienā rīkojam 
vakaru. Tas ir laiks, kad satik
ties gan esošajiem, gan bijuša
jiem dejotājiem. 

Viesturs: Puišiem savukārt 
ir basketbola, hokeja mači ar 
citu ansambļu dejotājiem. 

Vai esat profesionāļi? 
Viesturs: Tādiem jābūt, ja 

grib uz skatuves dejot tā, lai 
izskatītos. Mēģinājumi tāpēc ir 
daudz un smagi, bet citādi ne-

Daiga: Es gribētu, lai nāk 
ne tikai labi dejotāji, bet ari 
cilvēki ar bagātu izdomu, lai va
rētu papildināt «Danča» tradīci
jas. 

Vai jūs daudz dziedat? 
Daiga: Jā, paši uzskatām, ka 

esam dziedošs kolektīvs. 
Anda: Braucienos bieži vien 

paliekam bez balsīm no pārlie
kas dziedāšanas. 

Dancojot 
FRANCIJA, : 

VĀCIJA, _ 
RlGA. 

ru palīdzēt citiem ko iemācīties, 
ja kāds var ko no manis pa
ņemt. . . 

Anda: Pirmajos gados vel do
māju, vai pieņemt piedāvājumu, 
teiksim, uz teātra izrādi vai iet 
uz mēģinājumu. Tagad pat tada 
problēma nepastāv. Ja vakara 
ir mēģinājums, tad viss pārējais 
tiek atcelts automātiski. 

Daiga: Nāku šeit tāpēc, ka 
man patīk cilvēki, mūsu attiecī
bas. Mēģinājumi noņem arī stre
su. Ja dienā nav īpaši veicies, es 
pilnīgi steidzos uz šejieni, lai 
varētu atslēgties. 

Kāds tad ir jūsu kolektīvs? 
Daiga: Pagaidām tas ir tap

šanas stadijā, jo vadība nomai
nījusies pavisam nesen. 

Anda: Ko gan nozīmē kolek
tīvs? Mācības prasa savu laiku, 
nekā daudz pāri nepaliek" lai 

var. Tāpat var padejot pļavā 
vai ballē, tikai ne uz skatuves. 

Anda: Mēs vienmēr esam uz
skatījuši, kas tā tāda dejošana, 
kur tehnika ir vajadzīga. Grūti, 
bet tas ir tā vērts. Pēc tam liels 
prieks, ka esi varējis. 

Jūs esat LVU ansamblis. Bet 
cik daudzi no jums mācās Uni
versitātē? 

Daiga: Es pati esmu no Uni
versitātes, bet kopumā mēs, no 
LVU, šeit esam mazākumā. 

Kā! Universitātes deju an
samblis bez saviem studentiem! 
Tāpēc stop! Un uzmanību! 

SARUNA AR VADĪTĀJU, 
KURA BRĪŽAM IEJAUCAS 

VIŅA AUDZĒKŅI 
Vizītkarte 

(pavisam īsa): 
Rolands Jura-
ševskis. «Dan
ča vadītājs. 
Kolektīvu va
da otro sezo
nu. (Vēl ar 
«Danci» strā
dā Digna Kai-
riša un Juris 
Lainis). 

Ko jūs, kā 

Tiem, kas grib dejot 
TDA «Dancis» mēģinājumi 

notiek pirmdienās — pīkst. 
20.00, 

ceturtdienas — pīkst. 
18.30 
Aspazijas bulvārī 5 Ekono
mikas fakultātes zāle. 

vadītājs, prasāt no dejotājiem? 
R. Juraševskis: Man galvenā 

ir viņu attieksme pret deju. Ari 
tehnika, protams, ir svarīga. 
Bet ja dejodami jaunieši nespēj 
atklāt savas dvēselītes, tas ir 
daudz sliktāk nekā jebkuras 
tehniska rakstura kļūdas. 

Ko prasāt no sevis? 
R. Juraševskis: To pašu, ko 

no dejotājiem, un vēl vairāk. 
Tā jādara, lai es būtu morāli 
tiesīgs prasīt no citiem. 

Vai kolektīvā ir kas tāds, kas 
raksturīgs tikai un vienīgi 
«Dancim»? 

R. Juraševskis: Mēs atšķira
mies no «Liesmas», «Vektora», 
citiem ansambļiem. Stils veido
jies gadu gaitā. Katrs vadītājs, 
kas strādājis ar kolektīvu, atstā
jis kaut ko no sevis. Bet «Dan
ci » ir strādājuši tādi dejas vec

meistari kā Harijs Sūna, Uldis 
2agata, Alfrēds Spura. Viņi ari 
tagad labprāt atgriežas pie ko
lektīva. Žagata tieši mūsu an
sambli strādāja ar savām jauna
jām dejām, ko sagatavojis nā
kamajiem Dziesmu svētkiem. Ja 
pie mums nāk, tas nozīmē, ka 
mums uzticas un mēs kaut ko 
varam. 

Raimonds: «Mūs varētu rak
sturot arī šāds fakts. Kad kādā 
deju kolektīvu vadītāju seminā
rā rādījām U. Žagatas jauno 
darbu «Rīgas motīvi» (tas bū
tu jādejo visiem Tautas Deju 
ansambļiem), daudzi šo deju no
vērtēja ar vārdiem: «To jau ti
kai «Dancis» var nodejot.» 
Mums vēl saglabājies dejot-
prieks, arī artistiskums. Tā tas 
ir bijis un, ceru. paliks). 

Vai jaunajiem, kas atnāks 
uz «Danci», nav jābaidās no 
konkurences? 

R. Juraševskis: Es domāju — 
baidīties nedrīkst. Vajag nākt, 
dejot un pierādīt sevi. 

Vai kolektīvs ies uz augšu? 
Raimonds: Esmu piedzīvojis 

laikus, kad «Dancis» bijis gan 
viļņa augšpusē, gan ari lejā. 
Pašlaik esam ceļā uz viļņa aug
šu. Noteikti. 

* * * 
Gluži tāpat kā nepilnīgs ir 

skats «Danča» iekšienē no ār
puses, arī domas, no «Danča» 
nākušas, var būt un ari ir sub
jektīvas. Tomēr viņas pastāv un 
ar to arī dzīvo «Dancis». 

Es piekrītu, ka līdzīgi ir ari 
citos pašdarbības kolektīvos, bet 
bez visa cita, ko dod «Dancis» 
tur ir ari tas, kas vienā vārdā 
tā ari saucas DANCIS. Kurš ir 
viens vienīgs un tomēr katram 
savs. 

IESKATS NAKOTE. (pavi
sam netālā) 1990. gada Dzie
smu un Deju svētku vēsturē no
teikti varēs atrast ierakstu: 
«Svētkos piedalījies TDA «Dan
cis». INESE VOIKA 

Kā jūs uzņemat jaunos dejo
tājus? 

Anda: Attieksme ir atkarīga 
no cilvēka, kas atnāk, ka viņš 
prot iejusties kolektīvā. 

Daiga: Es skatos uz viņiem 
ar lielu interesi. Bet gadās vi
sādi. Atnāk kāds no maza kolek
tīva, kur bijis liels solists, ar 
lielām pretenzijām, bet pie 
mums jau viegli neiet. Tādi 
mēdz apvainoties un dodas 
prom. 

Viesturs: Galvenais, es domā
ju, lai nāk tādi, kuri grib de
jot. Ir skaidri pierādījies, ka 
jebkurš var tikt uz augšu pie 
mums pāris gados. 

Anda: Ja cilvēks grib dejot 
un cenšas, to var redzēt. Tādi 
parasti paliek kolektīva. 

aiiiMiiiiiiiiimiiiiiiiimiiimiiiiimiiiiiimiimiiimiiimiiiiiim 

VĒSTULE UNIVERSITĀTES 
DIREKTORAM! 

.Sveicināti! 
Jums raksta robežsargs no 

Afganistānas robežas. Es nesen 
biju atvaļinājumā, kura laikā ie
pazinos ar meiteni, kura, kā iz
rādījās, mācas jūsu Universitātē. 
Šķīrāmies mēs ar viņu tik ātri. 
ka pat ar adresēm nepaspējām 
apmainīties. Tāpēc man ir liels 

lūgums Jums. Atvainojiet, ka es 
to lūdzu Jums, bet cits neviens 
man palīdzēt nevar. 

Sauc viņu Marina, dzimusi 
1970. gadā. Mata gaiši. Augums 
apm. 165—168 cm. Viņa stāstī
ja, ka mācās, šķiet. Ekonomikas 
fakultātē grāmatvedību. Tajā lai
kā, t. i., jūlija mēnesi strādāja 
studentu vienībā par pasažieru 
vilcienu pavadoni. (. .) Dzīvo vi
ņa vai nu Balvos, *vai nu Valvos. 
Ir telefons, latviete. Pases foto
grāfijā viņai ir gari mati. 

Uzrakstiet man viņas adre
si. (. .) Pasakiet viņai, ka man ir 
jādien līdz 1990. gada pavasa
rim. Es gaidīšu vēstuli. (. .) 
14.10.89. i 

.Uz redzēšanos! 

Gaidu atbildi. Ar cieņu, 
Volodja! 

Adresi var uzzināt «Universi
tātes Avīzes» redakcijā. 

Doma, muziķa, emocijas, kustī
ba , . . 

LVU Anša Rūtentāla 
kustību grupas 

Jaunā darba «Hallo» 
(mūzika — John Hasel, 

Kārla Bley) 
lizrādes 

8., 9., 10. decembrī 
pīkst. 19.30 Ķīmijas fakultātes 

,zāiē 

Sveicafn Mūzas un v iņu ! 
templi no kaimiņšķērsie-
las, kā arī tempļa kādrei
zējos un pašreizējos iemīt- \ 
niekus lielajā Jubilejas; 
Reizē. 

LTF Universitātes nodaļas kon
ference notiks 5. decembrī pīkst. 
15.00 LVU Lielajā aula. 

N O L I K U M S 
ZINĀTNISKO DARBU 

KONKURSAM PAR TĒMU 
«TAUTSAIMNIEKU KADRU 

SAGATAVOŠANA» 
Konkursu organizē LVU Zi

nātniskās pētniecības daļa (ZPD) 
un Latvijas Jauno Tautsaimnie
ku Asociācija (LJTA). 

Konkursam iesniedzamajos dar
bos rekomendējam izstrādāt ri
sinājumus sekojošām problēmām: 

— tautsaimniecības kadru sa
gatavošanas, reorganizācijas pa
matprincipi, t. sk. pa nozarēm; 

— apmācības procesa izmaksu 
lieluma noteikšana, to kompensē
šanas mehānisms; 

— tautsaimniecības speciālis
tu kvalifikācijas paaugstināšana, 
pārkvalificēšana. 

Konkursā aicināti piedalīties 
atsevišķi autori vai kolektīvi. 
Apjoms — netiek limitēts. Pir

mās lappuses augšējā laba puse 
jāuzrāda darba devīze. 

Atsevišķā slēgtā aploksnē, uz 
kuras uarādlta attiecīgā darba 
devīze, jāuzrāda vārds, uzvārds, 
nodarbošanās, adrese, telefons. 

Visi materiāli iesniedzami 
Ekonomikas fakultātes dekanātā 
(Aspazijas bulv. 5, 4. stāvā, 47. 
kabinetā). Termiņš — 1990. ga
da 7. februāris. 

Labāko darbu autori tiks prē
mēti 1. vieta — līdz 500 rbļ., 
2. vieta — līdz 300 rbļ., 3. vie
ta — līdz 200 rbļ., trīs veici
nāšanas prēmijas — 100 rbļ. 

Izziņas sniedz Ekonomikas fak. 
tautsaimniecības plān. 3. kursa 
studenti, Ekon. fak. dekāns doc. 
O. DankovsJcis, Zin. pētniecības 
daļā A. Konstantinova, tel. 
225304. 

Mūsu laikraksta nākamais numurs iznāks 14. decembī. 
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